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Referat af møde i Aarhus BSS Uddannelsesforum 

Tid: Onsdag den 21. september 2022, kl. 9.00-12.00 

Sted: AU’s Konferencecenter, Fredrik Nielsens Vej, mødelokale 1 

 
 

Til stede: 

Medlemmer 

Studienævnsformænd 

Lars Thorup Larsen (Statskundskab); Michael Svarer (Økonomi); Malene Ker-

zel (Jura); Christa Thomsen (Virksomhedskommunikation og IT); Lars Esbjerg 

(Erhvervsøkonomi) 

 

Studenterrepræsentanter 

Rune Godske Bachmann (Statskundskab); Jacob Kampman (Jura); Signe Kirk 

Hovaldt (Psykologi); Amalie Palme (Erhvervsøkonomi) 

 

Morten Rask, Prodekan for Uddannelse, Aarhus BSS 

 

Observatører 

Carsten Willemoes Jørgensen (HA (jur.) og Cand.merc.(jur.)); Mogens Dilling-

Hansen (Erhvervsøkonomi); Frank Thinggaard (Cand.merc.aud.); Torben 

Tambo (Cand.polyt., Herning); Inger Mørch Hauge (Erhvervsøkonomi – Her-

ning) 

 

Faste deltagere 

Fatos Kutllovci (Rådgiver, Dekanatet); Anni Bækgaard Langberg (Studiechef, 

Aarhus BSS Studier); Mariann Holmslykke (Afdelingsleder, Aarhus BSS Stu-

dier); Lisbeth Sonne Christensen (Afdelingsleder, Aarhus BSS Studier); Hanne 

Falsig (sekretariatsbetjening, Aarhus BSS Studier) 

 

Gæster 

Punkt 2-3: Mustapha El-Ahmad og Katrine Læbo Berner, BSS IT og Digitalise-

ring 

Punkt 4: Michael Christensen, Studieleder for HD 

Punkt 5: Ditte Bak, Studentersager, Aarhus BSS Studier 

Punkt 8: Lone Urbak, AU Uddannelse - Studenterrekruttering og optagelse og 

Charlotte Møller Nygaard, AU Uddannelse - Vejledning og Studieinformation 

 

Fraværende 

Mimi Yung Mehlsen (Psykologi); Hans Henrik Hansen (Ingeniøruddannel-

serne i Herning);  Katja Vittrup Carlsen (Økonomi); Bjarne Elsgaard Eskildsen 

(Ingeniøruddannelserne i Herning); Peter Bjerre Mortensen (Politik og Øko-

nomi);  Jan Laursen (BDE, Herning); John Bang Mathiasen (GMM, Herning); 

Christian Waldstrøm (Virksomhedskommunikation); Anne Gammelgaard Bal-

lantyne (Cand.it –ITKO) 
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DAGSORDEN 

D: drøftelsespunkt; B: beslutningspunkt; O: orienteringspunkt 

 
1. Godkendelse af dagsorden og referat (9.00) (B) 

2. Opfølgning på undervisningsevaluering foråret 2022 (9.05) (O, D) 

3. Drøftelse af brugen af de åbne kommentarfelter i undervisningsevalue-

ringsskemaerne (9.30) (D) 

4. Erfaringer fra pilotprojekt på HD med et meget kort evalueringsskema 

(9.50) (O, D) 

5. Delegationsskrivelse (10.05) (O) 

6. Inddragelse af studerende i forskningsprojekter (10.20) (D) 

7. Kvalitetssikring af eksamensopgaver (10.40) (D) 

8. Håndtering af henvendelser hvor der er forventning om kommunika-

tion/videreformidling til studerende (11.00) (D) 

9. Orienteringspunkter (11.15) 

10. Forslag til kommende punkter (11.25) 

11. Eventuelt (11.30) 

12. Opsummering af dagens møde (11.40) 

************************************************* 

 
1. Godkendelse af dagsorden og referat (B) 

v. formanden 

 

Dagsorden og referat blev godkendt uden bemærkninger. 

 

 

2. Opfølgning på undervisningsevaluering foråret 2022 (O, D) 

v. formanden 

Gæster: Mustapha El-Ahmad og Katrine Læbo Berner, BSS IT og Digitalisering 

 

Som bilag til punktet var der fremsendt notat om undervisningsevaluering forår 2022.  

 

Den gennemsnitlige svarprocent for Aarhus BSS ligger på 40 for forårssemestret 2022, 

hvilket er på niveau med efterårssemestre. Normalt ligger svarprocenten i forårsseme-

stre ca. 8-9 procentpoint under efterårssemestre. Der er ikke umiddelbart en forklaring 

på denne stigning, og det bliver spændende at følge udviklingen i de kommende seme-

stre.   

 

Der er forskel i svarprocenterne mellem de forskellige studienævn, og denne forskel 

udgør 23% mellem laveste og højeste svarprocent. Svarprocenten ligger højest for Stu-

dienævnet for Statskundskab og Samfundsfag med en samlet svarprocent på 60. Det 
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blev bemærket, at der er sket en større udvikling i svarprocenten for Juridisk Studie-

nævn fra 21% i foråret 2021 til 37% i foråret 2022. Der er stor forskel på svarprocen-

terne for de enkelte kurser, og fremadrettet vil det blive muligt at trække lister fra Po-

wer BI vedr. kurser med hhv. lav og høj svarprocent. 

 

Der var enighed om, at det er vigtigt, at underviserne opfordrer de studerende til at be-

svare spørgeskemaet og afsætter tid i undervisningen til besvarelsen, da det har en po-

sitiv effekt på svarprocenterne.  

 

Mødedeltagerne var overraskede over, at der ikke er korrelation mellem spørgsmålet 

om det samlede udbytte og antal timer, der bruges på kurset. 

 

For kurser, der følges af studerende fra forskellige uddannelser (fx Eksternt årsregn-

skab på HA som også udbydes til HA(jur.)-studerende og tilvalgsstuderende), er der 

både behov for en samlet rapport for hele kurset og en opdeling på uddannelser. Evalu-

eringsteamet oplyste, at det er muligt, at begge dele kan indgå i rapporten. 

 

I efteråret 2021 blev der gennemført et pilotprojekt vedr. evaluering af projektoriente-

rede forløb på nogle uddannelser. Der har været ønske om at kunne koble evaluerings-

data fra de projektorienterede forløb til praktikvirksomhederne, og det er nu muligt. 

 

I henhold til lov om gennemsigtighed og åbenhed i uddannelser er der krav om offent-

liggørelse af visse oplysninger om undervisningens kvalitet. Uddannelsesforum drøf-

tede, hvad der vil være hensigtsmæssigt at offentliggøre, og det blev tilkendegivet, at 

der bør være nogenlunde ensartede retningslinjer for hele AU. Uddannelsesforum 

kunne tilslutte sig, at tallene for det samlede udbytte offentliggøres pr. uddannelse (evt. 

opdelt i linjer), og at det skal være muligt at følge udviklingen over tid. 

 

 

3. Drøftelse af brugen af de åbne kommentarfelter i undervisningsevalue-

ringsskemaerne (D) 

v. formanden 
Gæster: Mustapha El-Ahmad og Katrine Læbo Berner, BSS IT og Digitalisering  

 

Forud for mødet havde mødedeltagerne modtaget sagsfremstilling vedr. brugen af de 

åbne kommentarfelter. 

 

I evalueringsskemaerne til evaluering af kurser på bachelor- og kandidatuddannelser 

samt vejledningsforløb og projektorienterede forløb er der ved 4 spørgsmål (5 ved 

holdundervisning) åbne kommentarfelter, hvor de studerende har mulighed for at an-

give deres kommentarer. 

 

Flere undervisere oplever, at der af og til optræder personlige, usaglige og stødende 

kommentarer i de åbne kommentarfelter, og på det seneste møde i Aarhus BSS Uddan-

nelsesforum blev det besluttet at tage emnet op til nærmere drøftelse. 
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Der var usikkerhed om omfanget af de usaglige og stødende kommentarer. Studiele-

derne ser alle evalueringerne, men kun relativt få oplever disse kommentarer. Evalue-

ringsteamet vil kunne udarbejde en rapport på baggrund af fritekstfelterne til Uddan-

nelsesforum, men det vil kræve en del ressourcer og afventer endelig beslutning. 

 

Underviserne har ikke mulighed for at vælge de åbne kommentarfelter fra, og Uddan-

nelsesforum drøftede, om der fortsat bør gives mulighed for kommentarer. For de fle-

ste undervisere har de kvalitative kommentarer stor værdi for kvalitetsudviklingen af 

kurserne, og de studerende vil gerne have mulighed for at kunne skrive kommentarer, 

som ofte har karakter af positiv feedback. De studerende foreslog, at det skal synliggø-

res, at kommentarerne sendes direkte til underviser. 

 

Det blev foreslået, at de nuværende åbne kommentarfelter kunne erstattes af to spørgs-

mål fx 1) Nævn de 2 bedste ting ved kurset. 2) Nævn 2 områder hvor kurset kan forbed-

res (vær konstruktiv). 

 

Af yderligere forslag til imødegåelse af usaglige og stødende kommentarer blev nævnt 

at uddanne/”opdrage” de studerende til at give konstruktiv feedback, at omformulere 

spørgsmålene fra direkte til indirekte form (fx ’hvad skal jeg være opmærksom på’ i ste-

det for ’hvad skal underviser være opmærksom på’), at give mulighed for at vælge kom-

mentarfelterne fra, så underviser i stedet kan tage dialogen mundtligt med de stude-

rende.  

 

Evalueringsteamet oplyste, at de studerende fremadrettet gøres opmærksomme på, at 

evalueringerne sendes direkte til underviser, og de studerende opfordres til at give 

konstruktiv feedback. Uddannelsesforum så meget positivt på disse tiltag, som forven-

tes at have en positiv effekt. 

 

 

4. Erfaringer fra pilotprojekt på HD med et meget kort evalueringsskema  

(O, D) 
v. formanden 

Gæst: Michael Christensen, Studieleder for HD 

 

Studieleder Michael Christensen orienterede om forsøget med et mere komprimeret 

evalueringsskema på HD. Formålet med pilotprojektet er at øge svarprocenterne, som 

typisk ligger mellem 5 og 40%, og dermed sikre en højere validitet af evalueringerne, 

som også indgår i de årlige statusmøder og de 5-årlige uddannelsesevalueringer. 

 

Evalueringsskemaet blev kortet ned fra 19 til 5 spørgsmål og blev første gang anvendt i 

foråret 2022. Det komprimerede skema havde desværre ikke den ønskede effekt, og 

der blev ikke opnået højere svarprocenter. 

 

I efteråret 2022 fastholdes det komprimerede skema, og studieleder vil gå i tæt dialog 

med underviserne, så det sikres, at evalueringen programsættes i lektionsplanen, at der 
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afsættes 10 min til besvarelse midt i en lektion, og at svarprocenten vises aktivt i 

Brightspace under evalueringen. Studielederen vil udarbejde en video til underviserne, 

som præsenterer modellen for undervisningsevaluering. Prodekanen for uddannelse 

opfordrede til, at videoen deles med de øvrige studieledere. 

 

Hvis disse tiltag ikke øger svarprocenten, vil studielederen danne fokusgrupper til eva-

luering af undervisningen med henblik på kvalitative kommentarer fra de studerende. 

 

På flere af dagstudierne gør studielederne brug af fokusgrupper i form af semestermø-

der, klassens time o.l., som fungerer rigtig fint.  

 

 

5.  Delegationsskrivelse  (O) 

v. formanden 

Gæst: Ditte Bak, Studentersager, Aarhus BSS Studier 

 

Som bilag til punktet var der udsendt delegationsskrivelse med ændringsforslag samt 

sagsfremstilling. 

 

Ditte Bak orienterede om de få ændringer, der er foretaget i delegationsskrivelsen si-

den september 2021. Regelgrundlaget er opdateret på baggrund af en række nye be-

kendtgørelser, som er trådt i kraft pr. 1. september 2022, og afsnittet om framelding og 

udskiftning af fag efter frist er udgået, da denne type af ansøgninger fremadrettet be-

handles som faktisk forvaltningsvirksomhed. Sidstnævnte blev behandlet på møde i 

Aarhus BSS Uddannelsesforum den 24. februar 2022. 

 

Ditte Bak oplyste, at der på næste møde kommer et punkt om nye barselsregler og sær-

lige eksamensvilkår. 

 

 

6. Inddragelse af studerende i forskningsprojekter (D) 

v. formanden 

 

Forud for mødet havde mødedeltagerne modtaget sagsfremstilling samt notat vedr. 

styrket forskningsintegration på AU’s uddannelser. 

 

Som led i Aarhus Universitets Strategi 2025 har Uddannelsesudvalget besluttet at ar-

bejde målrettet med indsatsområdet forskningsintegration, som dækker over et strate-

gisk sigte om flere fordybelsesspor og øget interaktion mellem studerende og forskere. 
 

Undervisningen på Aarhus BSS er som udgangspunkt forskningsbaseret, og i undervis-

ningen inddrages forskning og videnskabelige artikler løbende, mens det især er i me-

todefag, at studerende lærer, hvordan de skal planlægge og gennemføre videnskabelige 

undersøgelser. På de fleste studier vil specialet være den aktivitet, som minder mest 

om forskning. Specialet er en meget studenterfokuseret aktivitet, hvor den studerende 
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skal vise sine evner til individuelt (evt. sammen med en eller nogle få andre stude-

rende) at identificere, beskrive, formulere, afgrænse, analysere og løse en relevant fag-

lig problemstilling med fagets begreber og metoder. 

 

Specialevejledere giver af og til studerende adgang til allerede indsamlede forsknings-

data, da studerende har begrænset tid til rådighed til at indsamle primære data af høj 

kvalitet. Andre specialevejledere tilknytter studerende til igangværende forskningspro-

jekter eller arbejder tæt sammen med den studerende på et projekt med henblik på 

publicering af et konferencepapir eller en videnskabelig artikel.  

 

Det er imidlertid ikke uproblematisk at inddrage studerende i forskningsprojekter eller 

at arbejde for tæt sammen med studerende, hvis den videnskabelige medarbejder ef-

terfølgende skal bedømme den studerendes arbejde i en eksamenssituation, hvor den 

studerende skal bedømmes på individuel opfyldelse af læringsmålene på samme ni-

veau som de øvrige studerende.  

 

Det blev påpeget, at Vancouver protokollen altid skal følges, og at man aldrig må publi-

cere artikler i samarbejde med studerende, inden eksamen er afsluttet. Hvis data alle-

rede er indsamlet, er det vigtigt, at den studerende ikke bedømmes på dataindsamlin-

gen.  

 

Prodekanen for uddannelse opfordrede mødedeltagerne til at kontakte Fatos Kutllovci, 

hvis der er yderligere kommentarer eller tilføjelser til teksten i sagsfremstillingen, da 

den vil danne udgangspunkt for fakultetets tilbagemelding vedr. forskningsintegration. 

 
 

7. Kvalitetssikring af eksamensopgaver (10.40) (D) 

v. formanden 

 

Forud for mødet havde mødedeltagerne modtaget sagsfremstilling samt eksempler på 

problemer i forbindelse med eksamensopgaver. 

 

På baggrund af en række eksempler på at eksamen enten er blevet aflyst, eller at der 

har været så væsentlige problemer med eksamensopgaven, at de studerende er blevet 

tilbudt en ny eksamen, har studenterrepræsentanterne i Uddannelsesforum ønsket en 

drøftelse af kvalitetssikring af eksamensopgaver. 

 

Der var enighed om, at enhver aflysning eller tilbud om en ny eksamen er forbundet 

med betydelige gener for de berørte studerende, og det er derfor vigtigt at forebygge 

problemer med eksamen i det omfang, det er muligt. 

 

Fakultetsledelsen besluttede allerede i 2017, at der i forbindelse med en ordinær skrift-

lig eksamen altid skal udarbejdes to eksamensopgaver: én opgave til den ordinære ek-
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samen og én opgave til den forventede reeksamen. Formålet er bl.a. at sikre, at der al-

tid er en ekstra opgave til den ordinære eksamen, hvis der viser sig at være fejl eller 

mangler i den oprindeligt stillede opgave til ordinær eksamen. 

 

Institut for Økonomi har på sin medarbejderportal en udførlig beskrivelse af, hvad der 

forventes af de ansatte i forbindelse med udarbejdelse af eksamensopgaver.  Mødedel-

tagerne fandt det hensigtsmæssigt, at alle institutter i forbindelse med arbejdet med 

kvalitetssikring af eksamensopgaver fastsætter retningslinjer for kvalitetssikringen. 

Det er især vigtigt, at den medarbejder, der udarbejder en eksamensopgave, altid får en 

kollega til at gennemgå opgaven, inden den sendes til studieadministrationen.  

 

Det er desuden vigtigt at være opmærksom på, at opgavestiller skal være telefonisk til-

gængelig for eksamenstilsynet som minimum den første time af en skriftlig eksamen. 

 

Uddannelsesforum opfordrer studienævnene til at sikre, at alle institutter udarbejder 

retningslinjer for kvalitetssikring af eksamensopgaver, og at disse retningslinjer er til-

gængelige. Det har især betydning for nyansatte og eksterne medarbejdere. Herudover 

vil det være hensigtsmæssigt, at procedurerne for eksamenstilsynet også er tilgænge-

lige. 

 
 

8. Håndtering af henvendelser hvor der er forventning om kommunikati-

on/videreformidling til studerende (D) 

v. formanden 

Gæster: Lone Urbak, AU Uddannelse - Studenterrekruttering og optagelse og Charlotte 

Møller Nygaard, AU Uddannelse - Vejledning og Studieinformation 

 

Som bilag til punktet var der fremendt en sagsfremstilling. 

 

I løbet af året modtager fakulteterne adskillige anmodninger om at videreformidle for-

skellige typer af information til de studerende, og det kan være vanskeligt at håndtere 

de mange henvendelser. Der er i AU-regi igangsat et kommunikationsprojekt på tværs 

af fakulteter, der netop har fokus på, hvordan AU kommunikerer til og med de stude-

rende og om hvad. 

 

Lone Urbak og Charlotte Møller Nygaard, som er projektleder for kommunikationspro-

jektet, orienterede om projektets formål, som er at etablere en fælles kommunikations-

praksis, fælles kommunikationsmålsætninger samt fælles kommunikative guidelines. 

 

Det er en udfordring, at der p.t. er mange kommunikationsplatforme: mail, stude-

rende.au.dk, mitstudie.au.dk, Brightspace, Stads, Kursuskataloget og andre platforme 

som fx Digital eksamen og AU LIBRARY. Det giver en stor kompleksitet, og konsekven-

serne for de studerende er, at der er risiko for at overse relevant kommunikation, at det 

kræver et stort tidsforbrug og giver en oplevelse af utryghed, da ansvaret for kommuni-

kationen ligger hos den enkelte studerende. 
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Projektet er et AU-projekt, da de studerende skal opleve en ens praksis på tværs af fa-

kulteter, og der sikres input fra de studerende via et student advisory board. 

 

Mødedeltagerne så meget positivt på projektet, og så især frem til guidelines for, hvad 

der kommunikeres hvor i forbindelse med AU’s kommunikation til studerende. 

 

 

9. Orienteringspunkter 

9.1 Udvalget for Uddannelse/Dekanatet/Fakultetsledelsen 

 

Ny proces for undervisningspriser 

Morten Rask orienterede om, at AU’s egen undervisningspris og Den Nationale Under-

visningspris er slået sammen. Den Nationale Undervisningspris kræver medvirken af 

de studerende i udvælgelsen af kandidater, og derfor inddrages studenterrepræsentan-

terne i Uddannelsesforum i processen. De studerende modtager snarest en mail fra fa-

kultetssekretariatet med en mere detaljeret orientering om processen. 

 
Fornyelse af partnerskabskontrakter med virksomheder 

Aarhus BSS Kommunikation og Eksterne Relationer arbejder med at udforme en ny 

model for partnerskabsaftaler med virksomheder. Prodekanen for uddannelse spurgte 

til – og opfordrede medlemmerne til at kontakte ham i forhold til – hvad de respektive 

studier hhv. studieledelser gerne vil have virksomhederne til at bidrage med ifm. de 

fremtidige partnerskabsaftaler. 

 

9.2 Aarhus BSS Studier 

Der var ingen orienteringspunkter. 

 

 

10. Forslag til kommende punkter  

v. formanden 

 

Formanden foreslog en drøftelse af standardisering af eksamensklager både med hen-

blik på at opnå, at de studerende skriver bedre og mere fagligt begrundede klager, og at 

eksaminatorer og censorer i deres udtalelser altid henviser til både målbeskrivelse og 

karakterbekendtgørelse. 

 

Det blev endvidere foreslået løbende at følge udviklingen i antallet af sager om eksa-

menssnyd. 

 

 

11. Eventuelt 

Der var intet til eventuelt. 
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12. Opsummering af dagens møde  

v. formanden 

 

Formanden opsummerede dagens møde, som blev indledt med en opfølgning på un-

dervisningsevalueringen for foråret 2022, og herunder en drøftelse af hvordan data 

skal offentliggøres. De åbne kommentarfelter i evalueringsskemaerne opleves som nyt-

tige, og det vil forhåbentlig hjælpe med tydelig information om, at underviser er den 

primære målgruppe for besvarelserne og en ”opdragelse” af de studerende til at give 

konstruktiv feedback. Herefter orienterede HD-studielederen om de nedslående erfa-

ringer med et komprimeret evalueringsskema, hvor det ikke i første omgang er lykke-

des at øge svarprocenterne. 

 

For så vidt angår inddragelse af studerende i forskningsprojekter, arbejdes der videre 

med emnet på AU-niveau, da det er et led i Aarhus Universitets Strategi 2025. 

 

I forhold til kvalitetssikring af eksamensopgaver blev det konkluderet, at det er vigtigt, 

at man på de på de enkelte institutter arbejder bevidst med kvalitetssikring og offent-

liggør instituttets retningslinjer. 

 

Afslutningsvist blev der drøftet kommunikation til studerende, og Uddannelsesforum 

ser især frem til kommende guidelines for, hvad der kommunikeres på hvilke plat-

forme. 

 

 

Mødet sluttede kl. 12.00 


